



# ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា

លេខ.....

## សុន្ទរកថាបិទ

លោកជំទាវបណ្ឌិត ជា សិរី ទេសាភិបាលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា  
រៀងក្នុងឱកាសបិទសន្និបាតបូកសរុបលទ្ធផលការងារប្រចាំឆ្នាំ២០២៣  
និងទិសដៅការងារឆ្នាំ២០២៤ របស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា  
ថ្ងៃសុក្រ ១រោច ខែបុស្ស ឆ្នាំថោះ បញ្ចស័ក ព.ស.២៥៦៧  
ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ថ្ងៃទី២៦ ខែមករា ឆ្នាំ២០២៤

័័័័័័័័ \* ័័័័័័័័

### សូមគោរព៖

- គណៈអធិបតី
- ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា ជាទីមេត្រី!

សន្និបាតបូកសរុបលទ្ធផលការងារប្រចាំឆ្នាំ២០២៣ និងទិសដៅការងារឆ្នាំ២០២៤ របស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា បានឈានដល់ទីបញ្ចប់ប្រកបដោយជោគជ័យ ក្រោមបរិយាកាស សប្បាយរីករាយ សាមគ្គីភាព និងភាពស្និទ្ធស្នាល។ ខ្ញុំសូមថ្លែងអំណរគុណយ៉ាងជ្រាលជ្រៅ ចំពោះថ្នាក់ដឹកនាំ និងមន្ត្រីបុគ្គលិកជាសមាជិក-សមាជិកាអង្គសន្និបាតទាំងអស់ដែលបាន ធ្វើបទអន្តរាគមន៍ និងចូលរួមយ៉ាងយកចិត្តទុកដាក់ក្នុងសន្និបាតនារយៈពេលពីរថ្ងៃកន្លង មកនេះ។ ខ្ញុំជឿជាក់ថា សមាជិក-សមាជិកានៃអង្គសន្និបាតទាំងអស់ ពិតជាបានយល់កាន់តែ ច្បាស់ពីស្ថានភាពម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ចនិងហិរញ្ញវត្ថុ និងការអនុវត្តនយោបាយនានា ដើម្បីដោះស្រាយ បញ្ហាប្រឈមដែលបាននិងកំពុងកើតឡើង ព្រមទាំងក្តាប់បាននូវទិសដៅការងារចម្បងៗ សម្រាប់យកទៅអនុវត្តនាពេលខាងមុខ សំដៅបន្តរួមចំណែកអភិវឌ្ឍប្រព័ន្ធធនាគារកម្ពុជា ឱ្យកាន់តែមានភាពរីកចម្រើនបន្ថែមទៀត។ ខ្ញុំសូមស្នើឱ្យថ្នាក់ដឹកនាំតាមបណ្តានាយកដ្ឋាន អង្គភាពនិងសាខាធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាទាំងអស់ ផ្សព្វផ្សាយបន្តនូវខ្លឹមសារនៃអង្គសន្និបាត របស់យើងនាពេលនេះ ឱ្យបានទូលំទូលាយដល់មន្ត្រីបុគ្គលិកទាំងអស់ ដើម្បីយល់ច្បាស់ពី ទិសដៅរួមរបស់យើងទាំងអស់គ្នា។

ខ្ញុំសូមវាយតម្លៃខ្ពស់ និងសូមកោតសរសើរចំពោះកិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងរបស់ថ្នាក់ដឹកនាំ និងមន្ត្រីបុគ្គលិកយើងទាំងអស់ ដែលបានយកចិត្តទុកដាក់បំពេញការងារប្រកបដោយស្មារតី ទទួលខុសត្រូវ និងសាមគ្គីភាព ដោយទទួលបានលទ្ធផលគួរជាទីមោទនៈក្នុងការរួមចំណែក អភិវឌ្ឍប្រព័ន្ធធនាគារ រក្សាស្ថិរភាពម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ចនិងហិរញ្ញវត្ថុ ក៏ដូចជាគាំទ្រការងារដើមឡើង នៃសេដ្ឋកិច្ច។ ការសម្រេចបានលទ្ធផលល្អទាំងនេះ មិនអាចកាត់ផ្តាច់ចេញបានពីផ្ទៃផ្តាៃ សុខសន្តិភាព ស្ថិរភាពនយោបាយ និងសណ្តាប់ធ្នាប់សង្គម។

**ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា ជាទីមេត្រី!**

ចំពោះទស្សនវិស័យឆ្នាំ២០២៤នេះ សេដ្ឋកិច្ចពិភពលោកនៅបន្តប្រឈមនឹងភាពមិន ច្បាស់លាស់ជាច្រើន រួមមាន៖ i/- ភាពតានតឹងភូមិសាស្ត្រនយោបាយ (Geopolitical tension) និងហានិភ័យនៃការបែងចែកភូមិសាស្ត្រនយោបាយ (Geopolitical fragmentation) ដែលនាំ ទៅរកការធ្លាក់ចុះលំហូរពាណិជ្ជកម្មអន្តរជាតិ ការវិនិយោគ និងទេសចរណ៍ និង ii/- ភាពមិន ច្បាស់លាស់លើទីផ្សារហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ ដោយសារការរំពឹងទុកនៃការធ្វើប្រក្រតីកម្ម នយោបាយរូបិយវត្ថុនៅប្រទេសអភិវឌ្ឍន៍ធំៗ ក្រោយពីអត្រាអតិផរណានៅក្នុងប្រទេសទាំង នោះថយចុះដល់កម្រិតគោលដៅ។ ដូច្នេះ លំហូរមូលធនអាចនឹងមានការប្រែប្រួលទៅតាម ល្បឿននៃការធ្វើប្រក្រតីកម្មនយោបាយរូបិយវត្ថុ និងអាចនាំឱ្យមានភាពមិនច្បាស់លាស់លើ លំហូរវិនិយោគ និងសម្ពាធលើអត្រាប្តូរប្រាក់។ ក្នុងស្ថានភាពនេះ សេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជាអាចបន្ត ប្រឈមនឹងហានិភ័យខាងក្រៅខ្ពស់។

ម៉្យាងទៀត ហានិភ័យខាងក្នុង ក៏អាចជាបញ្ហាប្រឈមផងដែរ រួមមាន៖ i/- ការងើបឡើង ទន់ខ្សោយនៃវិស័យសំណង់ និងការថយចុះតម្រូវការក្នុងវិស័យអចលនទ្រព្យ ដែលជាចម្បង ដោយសារវិបត្តិក្នុងវិស័យអចលនទ្រព្យ និងការបន្ថយល្បឿនកំណើនសេដ្ឋកិច្ចនៅប្រទេសចិន ដែលជាប្រទេសវិនិយោគដ៏ធំមួយសម្រាប់កម្ពុជា។ លំហូរទាបនៃការវិនិយោគបរទេស ទៅកាន់វិស័យអចលនទ្រព្យ នឹងនាំឱ្យថយចុះប្រភពចំណូលមួយគាំទ្រដល់តម្រូវការអចលនទ្រព្យ ក្នុងស្រុកផងដែរ ii/- ពិតមែនតែចំនួនភ្ញៀវទេសចរបានកើនឡើងគួរឱ្យកត់សម្គាល់ ប៉ុន្តែ ការចំណាយរបស់ភ្ញៀវទេសចរជាមធ្យម ត្រូវបានប៉ាន់ស្មានថាមានកម្រិតទាបជាងមុនពេល វិបត្តិកូវីដ ដោយសារតែភាគច្រើននៃភ្ញៀវទេសចរអន្តរជាតិគឺបានចូលមកកម្ពុជាតាមផ្លូវគោក ពីប្រទេសជិតខាងដែលការស្នាក់នៅមានរយៈពេលខ្លី។ ប្រសិនបើចំនួនភ្ញៀវទេសចរចូល

កម្ពុជាតាមផ្លូវអាកាសនៅបន្តកើនឡើងយឺតដូច្នោះ នឹងអាចបន្តដាក់សម្ពាធដល់វិស័យដែល ទទួលផលពីភ្ញៀវទេសចរទាំងនោះ ជាពិសេស វិស័យសណ្ឋាគារនិងភោជនីយដ្ឋាន និង អាជីវកម្មលក់គ្រឿងអនុស្សាវរីយ៍ ជាដើម iii/- ក្នុងរយៈពេល ២ឆ្នាំចុងក្រោយនេះ អត្រាឥណទាន មិនដំណើរការបានកើនឡើង ដែលជាឥទ្ធិពលដក់សល់ពីវិបត្តិកូវីដ-១៩ និងការថយចុះកំណើន ឥណទាន។ ពិតមែនតែឥណទានមិនដំណើរការ បន្តស្ថិតក្នុងកម្រិតគ្រប់គ្រងបាន ប៉ុន្តែ ការកើនឡើងនៃអត្រាឥណទានមិនដំណើរការអាចនាំទៅរកការថយចុះលទ្ធភាពស្វែងរក ប្រាក់ចំណេញ ក៏ដូចជាផលវិបាកលើការបង្កើនល្បឿនកំណើនឥណទាន ដើម្បីគាំទ្រសកម្មភាព សេដ្ឋកិច្ច iv/- វិបត្តិកូវីដ-១៩ បានរួមចំណែកបង្កើនបំណុលក្នុងវិស័យឯកជន ជាពិសេសបំណុល គ្រួសារ ប៉ុន្តែនៅស្ថិតក្នុងកម្រិតអាចគ្រប់គ្រងបាន។ ត្រង់ចំណុចនេះ ខ្ញុំសូមគូសបញ្ជាក់ថា កន្លងមកមានអង្គការក្រៅរដ្ឋាភិបាលមួយបានលើកឡើងថា អ្នកខ្ចីប្រាក់ភាគច្រើនជាប់ជំពាក់ បំណុលច្រើនលើសលប់ ហើយចំណាយប្រាក់ចំណូលរបស់ពួកគេជាង៧០% លើការបង់សង បំណុលគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុ។ ជាក់ស្តែង របាយការណ៍របស់អង្គការក្រៅរដ្ឋាភិបាលនេះ នៅ មានចំណុចខ្លះខាតជាច្រើន ជាពិសេស ដោយសារតែការអង្កេតនេះ ធ្វើឡើងតែនៅក្នុង ខេត្តកំពង់ស្ពឺតែប៉ុណ្ណោះ ជាមួយនឹង ៧១៧គ្រួសារ ហើយកម្រងសំណួរទៀតសោតមិនបាន ផ្តល់ជម្រើសគ្រប់គ្រាន់ដល់អ្នកឆ្លើយទេ។ ផ្ទុយទៅវិញ ដោយយោងទៅតាមទិន្នន័យជាក់ស្តែង លើគណនីអតិថិជនជាង ៤ម៉ឺនគណនី ដែលបានដកស្រង់ចេញពីឥណទានលំនៅដ្ឋានរបស់ ធនាគារពាណិជ្ជ ផ្អែកលើទិន្នន័យសន្ទស្សន៍ថ្លៃលំនៅដ្ឋានចាប់ពីខែមករា ដល់ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០២២ បានបង្ហាញថា អ្នកខ្ចីប្រាក់ប្រមាណ ២៥% ប៉ុណ្ណោះ ដែលបានប្រើប្រាស់ប្រាក់ចំណូលរបស់ ពួកគេលើសពី ៤០% ដើម្បីសងបំណុល ខណៈដែលមានអ្នកខ្ចីប្រាក់ត្រឹមតែ ៦% ដែលបាន ប្រើប្រាស់ប្រាក់ចំណូលលើសពី ៦០% ដើម្បីសងបំណុល និង v/- វិស័យកសិកម្មនៅតែ បន្តពឹងផ្អែកខ្លាំងលើការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ហើយនៅឆ្នាំ២០២៤ នេះ ការប៉ាន់ស្មានលើ ភាពគំរាមកំហែងនៃអាកាសធាតុមិនអំណោយផល ដោយសារបាតុភូតអែលនីញ៉ូត្រូវបាន ព្យាករថានឹងមានឥទ្ធិពលខ្លាំងជាងឆ្នាំ២០២៣ ដែលធ្វើឱ្យកម្ដៅកើនឡើងខ្ពស់ជាងធម្មតា រហូតដល់ ៧អង្សា (Celsius) កម្រិតទឹកភ្លៀងទាបនិងអាចបង្កឱ្យមានគ្រោះរាំងស្ងួតធ្ងន់ធ្ងរ។ ឥទ្ធិពលនេះអាចនឹងផ្តល់ផលប៉ះពាល់ដល់ទិន្នផលកសិកម្ម និងផលផល ដែលនឹងដាក់សម្ពាធលើថ្លៃម្ហូបអាហារ។

ទោះជាប្រឈមនឹងបញ្ហាទាំងនេះក៏ដោយ សេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជាត្រូវបានព្យាករដោយសុទិដ្ឋិនិយមថានឹងកើនឡើងក្នុងរង្វង់ ៦,៤% នៅឆ្នាំ២០២៤ ដែលរួមចំណែកជាចម្បងដោយការបន្តកើនឡើងនៃវិស័យសេវាកម្ម ជាពិសេស វិស័យទេសចរណ៍ និងការងើបឡើងនៃវិស័យកម្មន្តសាល ស្របពេលដែលវិស័យកសិកម្ម សំណង់ និងអចលនទ្រព្យបន្តទទួលបានកំណើនទាប។

ដើម្បីគាំទ្រគោលនយោបាយរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ក្នុងការពង្រឹងសន្ទុះកំណើននិងរក្សាស្ថិរភាពម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជានឹងបន្តអនុវត្តនយោបាយរូបិយវត្ថុប្រកបដោយភាពប្រុងប្រយ័ត្ន ពង្រឹងការអភិវឌ្ឍប្រព័ន្ធធនាគារ លើកកម្ពស់ប្រសិទ្ធភាព សុវត្ថិភាពនិងសមាហរណកម្មនៃប្រព័ន្ធទូទាត់ ព្រមទាំងត្រៀមខ្លួនដាក់ចេញនូវនយោបាយនិងវិធានការគាំទ្រចាំបាច់នានា ប្រកបដោយភាពបុរេសកម្ម ស្របតាមស្ថានភាពសេដ្ឋកិច្ច និងគោលនយោបាយរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល។

ក្នុងទិសដៅនេះ ខ្ញុំសូមលើកឡើងនូវការងារចម្បងៗមួយចំនួន ដែលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជានឹងត្រូវអនុវត្ត ដូចតទៅ៖

**១/-លើកកម្ពស់ប្រសិទ្ធភាពនយោបាយរូបិយវត្ថុនិងអត្រាប្តូរប្រាក់៖** ការរក្សាស្ថិរភាពតម្លៃប្រាក់រៀល នឹងបន្តជាជម្រើសនយោបាយសមស្រប ដើម្បីរួមចំណែករក្សាស្ថិរភាពថ្លៃនិងការពារអំណាចទិញនិងប្រាក់ចំណូលរបស់ប្រជាពលរដ្ឋ។ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជានឹងត្រូវបន្តអនុវត្តនយោបាយរូបិយវត្ថុផ្អែកលើការរក្សាអត្រាប្តូរប្រាក់ ក្រោមរបបអត្រាប្តូរប្រាក់អណ្តែតមានការគ្រប់គ្រង ដោយគ្រប់គ្រងការផ្គត់ផ្គង់រូបិយវត្ថុឱ្យស្ថិតក្នុងកម្រិតសមស្រប និងធ្វើអន្តរាគមន៍តាមការចាំបាច់ ផ្អែកតាមស្ថានភាពទីផ្សារ។ ក្នុងទិសដៅនេះ ខ្ញុំសូមស្នើឱ្យមានការចូលរួមកាន់តែសកម្មលើ៖

- ការបន្តអនុវត្តវិធានការលើកកម្ពស់ការប្រើប្រាស់ប្រាក់រៀល ឱ្យកាន់តែទូលំទូលាយពីគ្រប់មជ្ឈដ្ឋាន
- ការអភិវឌ្ឍឧបករណ៍នយោបាយរូបិយវត្ថុ ទីផ្សារប្តូរប្រាក់ និងទីផ្សារអន្តរធនាគារ និង
- ការអភិវឌ្ឍក្របខណ្ឌនយោបាយរូបិយវត្ថុ ដោយបង្កើតឱ្យមានអត្រាការប្រាក់គោលរបស់ធនាគារកណ្តាល ដើម្បីតម្រង់ទិសអត្រាការប្រាក់រៀលរបស់គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ។

ការងារទាំងនេះ អាចសម្រេចទៅបានដោយជោគជ័យ គឺអាស្រ័យលើការគាំទ្រនិង កិច្ចសហការពីភាគីពាក់ព័ន្ធទាំងអស់ ដែលទាមទារឱ្យមានការពង្រឹងការទំនាក់ទំនងជាប់ជា ប្រចាំ អំពីគោលនយោបាយនិងវិធានការរបស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា។

**២/- ការគ្រប់គ្រងទុនបម្រុងអន្តរជាតិ៖** ស្ថិតក្នុងបរិការណ៍នៃភាពមិនច្បាស់លាស់ សេដ្ឋកិច្ចនិងទីផ្សារហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ ការវិនិយោគទុនបម្រុងអន្តរជាតិអាចមានបញ្ហាប្រឈម ច្រើន ដែលទាមទារឱ្យមានការប្រុងប្រយ័ត្នខ្ពស់ នឹងតាមដានជាប្រចាំពីសភាពការណ៍ទីផ្សារ ហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ ព្រមទាំងគោរពតាមគោលការណ៍អាទិភាព គឺសុវត្ថិភាព សន្ទនីយភាព និងចំណូល។

**៣/-ការពង្រឹងការត្រួតពិនិត្យប្រព័ន្ធធនាគារ៖** ប្រព័ន្ធធនាគារបានគាំទ្រយ៉ាងសកម្ម ដល់ការងើបឡើងនៃសេដ្ឋកិច្ច ទាំងក្នុងអំឡុងវិបត្តិកូវីដ-១៩ និងដំណាក់កាលងើបឡើងវិញ ពីវិបត្តិ។ ទោះយ៉ាងណា ប្រព័ន្ធធនាគារក៏បាននិងកំពុងប្រឈមនឹងការកើនឡើងឥណទាន មិនដំណើរការ និងឥទ្ធិពលនៃកម្រិតអត្រាការប្រាក់ខ្ពស់នៅលើពិភពលោកផងដែរ។ ខ្ញុំសូម ស្នើឱ្យបន្តពង្រឹងការត្រួតពិនិត្យផ្នែកលើហានិភ័យនិងទស្សនៈអនាគត អនុវត្តការធ្វើស្រួសសេស ជាប្រចាំលើភាពរឹងមាំរបស់គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ និងដាក់ចេញវិធានការមាំមួននិង មីក្រូប្រុងប្រយ័ត្នដែលមានលក្ខណៈបុរេសកម្ម ដើម្បីពង្រឹងភាពធននៃប្រព័ន្ធធនាគារ និង រួមចំណែករក្សាស្ថិរភាពហិរញ្ញវត្ថុដែលនឹងគាំទ្រនិងជំរុញកំណើនសេដ្ឋកិច្ចប្រកបដោយ ចីរភាព។ ជាមួយគ្នានេះ យើងក៏ត្រូវតាមដាននិងវាយតម្លៃស្ថានភាព ដើម្បីបន្តដាក់ចេញ យុទ្ធសាស្ត្រចាកចេញពីវិបត្តិដោយប្រុងប្រយ័ត្ន ស្របតាមការវិវត្តនៃស្ថានភាពសេដ្ឋកិច្ចនិង ហិរញ្ញវត្ថុ។

**៤/-ការអភិវឌ្ឍប្រព័ន្ធទូទាត់៖** ប្រព័ន្ធទូទាត់សងប្រាក់កម្ពុជាបាននិងកំពុងចាប់យក កាលានុវត្តភាព និងទាញយកសក្តានុពលពីការរីកចម្រើននៃបច្ចេកវិទ្យាឌីជីថល ដែលបាន ធ្វើឱ្យការទូទាត់កាន់តែមានប្រសិទ្ធភាព សុវត្ថិភាព និងតម្លៃសមរម្យ ព្រមទាំងបានរួមចំណែក យ៉ាងសំខាន់ក្នុងការលើកកម្ពស់បរិយាបន្នហិរញ្ញវត្ថុ និងជំរុញសេដ្ឋកិច្ចឌីជីថល ស្របតាម យុទ្ធសាស្ត្របញ្ជាការរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល។ ក្នុងន័យនេះ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជានឹងបន្ត ជំរុញអន្តរប្រតិបត្តិការ និងការតភ្ជាប់នៃប្រព័ន្ធទូទាត់សងប្រាក់ ដើម្បីរួមចំណែកលើកកម្ពស់ បរិយាបន្នហិរញ្ញវត្ថុ ប្រសិទ្ធភាពប្រព័ន្ធទូទាត់ និងសមាហរណកម្មក្នុងតំបន់និងពិភពលោក

សំដៅរួមចំណែកក្នុងការជំរុញសកម្មភាពពាណិជ្ជកម្ម ការវិនិយោគ ទេសចរណ៍ និងការបង្វែរ  
ប្រាក់ពីក្រៅប្រទេស។ ជាមួយនឹងនវានុវត្តន៍នៃប្រព័ន្ធទូទាត់អេឡិចត្រូនិក យើងក៏ត្រូវបង្កើន  
ការយកចិត្តទុកដាក់ពង្រឹងប្រព័ន្ធការពារសុវត្ថិភាពបច្ចេកវិទ្យា និងគ្រប់គ្រងហានិភ័យប្រតិបត្តិការ  
ឱ្យកាន់តែមានប្រសិទ្ធភាពនិងទាន់ពេលវេលា ដើម្បីធានាដំណើរការដោយពិលាសនៃសេវា  
ហិរញ្ញវត្ថុឌីជីថល ពង្រឹងជំនឿទុកចិត្តរបស់សាធារណជន និងរួមចំណែករក្សាស្ថិរភាពហិរញ្ញវត្ថុ។

គួរបញ្ជាក់ថា ប្លុកធនគឺជាបច្ចេកវិទ្យាដ៏ទំនើបមួយដែលយើងអាចប្រើប្រាស់សម្រាប់  
អភិវឌ្ឍប្រព័ន្ធទូទាត់ឱ្យកាន់តែមានប្រសិទ្ធភាព សុវត្ថិភាព និងតម្លៃទាប ដូចជាប្រព័ន្ធបាតង  
ដែលបានក្លាយជាប្រព័ន្ធទូទាត់កន្លែង សម្រាប់សម្រួលដល់ការទូទាត់អន្តរគ្រឹះស្ថានធនាគារ  
និងហិរញ្ញវត្ថុ និងការទូទាត់ឆ្លងប្រទេសផងដែរ។ ដោយឡែក ទ្រព្យសកម្មគ្រឹះបត្យគឺជាទ្រព្យសកម្ម  
ឌីជីថលដែលមិនមានប្រភពច្បាស់លាស់ និងមានហានិភ័យខ្ពស់ ហើយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា  
មិនអនុញ្ញាតឱ្យគ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ មានប្រតិបត្តិការពាក់ព័ន្ធនឹងគ្រឹះបត្យឡើយ ដើម្បី  
ទប់ស្កាត់ហានិភ័យដល់សាធារណជន ដែលអាចងាយរងការឆបោក និងការខាតបង់ផ្សេងៗ។

*(ខ្ញុំធ្លាប់បានពន្យល់ពីរឿងទ្រព្យសកម្មគ្រឹះបត្យនេះ តាមរយៈបទសម្ភាសន៍ជាមួយទូរស័ព្ទ CNBC  
រួមមកហើយ តាមរយៈការប្រៀបធៀបទ្រព្យសកម្មគ្រឹះបត្យទៅនឹងគ្រាប់ឃ្នី។ នៅពេលដែល  
កូនក្មេងត្រូវការនិងចង់បានគ្រាប់ឃ្នី គេអាចយករបស់ផ្សេងៗ រួមទាំងលុយ ដើម្បីទិញឬក៏ដូរ  
យកគ្រាប់ឃ្នី។ ដូចគ្នានេះដែរ នៅពេលដែលយើងចង់បានទ្រព្យសកម្មគ្រឹះបត្យ យើងនឹង  
ចំណាយលុយទិញ និងរក្សាទុកទ្រព្យសកម្មនេះ ទោះបីយើងពុំទាន់បានដឹងនិងយល់ច្បាស់  
ពីវាក៏ដោយ។ )*

**៥/-ការគ្រប់គ្រងចរាចរណ៍សាច់ប្រាក់៖** ទន្ទឹមនឹងនិន្នាការកើនឡើងយ៉ាងឆាប់រហ័ស  
នៃការទូទាត់តាមប្រព័ន្ធឌីជីថល ការគ្រប់គ្រងចរាចរណ៍សាច់ប្រាក់ត្រូវបន្ថយកិច្ចទុកដាក់  
អនុវត្តជាប្រចាំ ដើម្បីបំពេញតម្រូវការសាធារណជនទូទាំងប្រទេស។ កន្លងមក យើងបាន  
អនុវត្តការងារគ្រប់គ្រងការចរាចរសាច់ប្រាក់បានយ៉ាងល្អប្រសើរ និងបានលើកកម្ពស់គុណភាព  
និងសេវាគុណភាពក្រដាសប្រាក់រៀលជាលំដាប់ ដែលឆ្លុះបញ្ចាំងតាមរយៈការឈ្នះពានរង្វាន់  
អន្តរជាតិជាបន្តបន្ទាប់។ ខ្ញុំសូមស្នើឱ្យបន្ថយកិច្ចទុកដាក់ក្នុងការលើកកម្ពស់សេវាបង់និង  
បើកសាច់ប្រាក់ ការគ្រប់គ្រងនិងថែរក្សាសុវត្ថិភាពឃ្នាំងបេឡា និងការដឹកជញ្ជូនធនបត្រ  
ដោយឆ្លើយតបឱ្យបានទាន់ពេលវេលាដល់តម្រូវការសាច់ប្រាក់ ព្រមទាំងជួយសម្រួលដល់

ការប្តូរក្រដាសប្រាក់ចាស់ ទុក រហែក នៅតាមបណ្តាសាខារាជធានី-ខេត្តឱ្យបានទូលំទូលាយ។ ជាមួយគ្នានេះ យើងត្រូវជំរុញការបញ្ចេញក្រដាសប្រាក់រៀលដែលមានតម្លៃចារឹកធំៗ ដូចជា ក្រដាសប្រាក់ ៥ម៉ឺនរៀល និង ១០ម៉ឺនរៀល ឱ្យបានកាន់តែច្រើនទៅក្នុងទីផ្សារ ដើម្បីឱ្យ សាធារណជននិងអាជីវករមានទម្លាប់ក្នុងការចាយប្រាក់រៀលធំៗ ហើយគ្រឹះស្ថានធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុកាន់តែមានភាពងាយស្រួលក្នុងការគ្រប់គ្រងលំហូរសាច់ប្រាក់ជារូបិយវត្ថុជាតិ។

**៦/-ការពង្រឹងប្រសិទ្ធភាពនៃការប្រឆាំងការសម្អាតប្រាក់ និងហិរញ្ញប្បទានភេរវកម្ម៖**

ខ្ញុំសូមវាយតម្លៃខ្ពស់ចំពោះអង្គការស៊ើបការណ៍ហិរញ្ញវត្ថុកម្ពុជា ដែលបានដើរតួនាទីយ៉ាងសំខាន់លើការងារប្រឆាំងការសម្អាតប្រាក់និងហិរញ្ញប្បទានភេរវកម្ម ដោយបានរៀបចំទទួល ការចុះមកត្រួតពិនិត្យដល់ទីកន្លែងនៅកម្ពុជា របស់ក្រុមការងារត្រួតពិនិត្យរួមនៃក្រុមប្រទេស អាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិកអំពីកិច្ចសហប្រតិបត្តិការអន្តរជាតិ និងបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌចាំបាច់នានារហូត សម្រេចបានជោគជ័យក្នុងការដកកម្ពុជាចេញពីបញ្ជីប្រទេស៖ របស់ក្រុមការងារហិរញ្ញវត្ថុ (FATF)។ ខ្ញុំសូមស្នើឱ្យបន្តយកចិត្តទុកដាក់ពិនិត្យតាមដានការអនុវត្តច្បាប់របស់បុគ្គលិករាយការណ៍ និងសហការឱ្យបានសកម្មជាមួយក្រសួង-ស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធ ទាំងក្នុងស្រុកនិងអន្តរជាតិ ដើម្បី ទប់ស្កាត់សកម្មភាពសម្អាតប្រាក់និងហិរញ្ញប្បទានភេរវកម្មឱ្យកាន់តែមានប្រសិទ្ធភាព ដែល នឹងធានាបាននូវសុចរិតភាពនៃប្រព័ន្ធធនាគាររបស់យើង។

**៧/-ការលើកកម្ពស់បរិយាបន្នហិរញ្ញវត្ថុ ចំណេះដឹងហិរញ្ញវត្ថុ និងកិច្ចការពារអតិថិជន៖**

បរិយាបន្នហិរញ្ញវត្ថុបានកើនឡើងគួរឱ្យកត់សម្គាល់ ស្របតាមកំណើនជីវភាពរស់នៅរបស់ ប្រជាពលរដ្ឋ ភាពប្រសើរឡើងនៃអក្ខរកម្មហិរញ្ញវត្ថុ និងការពង្រីកបណ្តាញប្រតិបត្តិការនិង សេវាហិរញ្ញវត្ថុរបស់គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ។ ទោះយ៉ាងណាការទទួលបានសេវា ហិរញ្ញវត្ថុក្នុងតម្លៃសមរម្យ ក៏ដូចជាចំណេះដឹងហិរញ្ញវត្ថុនៅតាមទីជនបទ ចំពោះសហគ្រាស ធុនមីក្រូ តូច និងមធ្យម នៅមានកម្រិតនៅឡើយ។ ហេតុដូច្នេះនេះ ខ្ញុំសូមស្នើឱ្យបន្តលើកកម្ពស់ ចំណេះដឹងហិរញ្ញវត្ថុឱ្យកាន់តែទូលំទូលាយ និងត្រូវអនុវត្តជាប្រចាំ នៅទូទាំងប្រទេស ដោយ សហការជាមួយអាជ្ញាធរមូលដ្ឋាន គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ និងភាគីពាក់ព័ន្ធ ដូចជា គ្រឹះស្ថានអប់រំ និងរោងចក្រ-សហគ្រាស ជាដើម។ ជាមួយនឹងការលើកកម្ពស់បរិយាបន្ន ហិរញ្ញវត្ថុ កិច្ចការពារអតិថិជនក៏ទាមទារនូវការយកចិត្តទុកដាក់អនុវត្តផងដែរ ដើម្បីធានា ថាអតិថិជនអាចទទួលបានការការពារយ៉ាងដិតដល់លើការប្រើប្រាស់សេវាហិរញ្ញវត្ថុ ដើម្បី

កាត់បន្ថយហានិភ័យហិរញ្ញវត្ថុ និងពង្រឹងជំនឿទុកចិត្តរបស់សាធារណជនមកលើប្រព័ន្ធ ធនាគារកម្ពុជា។ ខ្ញុំសូមក្រុមការងារទទួលបន្ទុកហតឡាញ (Hotline) បន្តរួមចំណែកឆ្លើយនឹង សំណួររបស់សាធារណជន និងសម្របសម្រួលដោះស្រាយបណ្តឹង ឱ្យបានទាន់ពេលវេលា និងមានប្រសិទ្ធភាព ប្រកបដោយក្រមសីលធម៌វិជ្ជាជីវៈ។

**៨/-ការលើកកម្ពស់ហិរញ្ញប្បទានប្រកបដោយចីរភាព៖** បច្ចុប្បន្ន ពិភពលោកបាននិង កំពុងប្រឈមនឹងហានិភ័យបង្កឡើងដោយការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ដែលបានបង្កផលប៉ះពាល់ មកលើការអភិវឌ្ឍសេដ្ឋកិច្ច-សង្គម ស្ថិរភាពម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច និងស្ថិរភាពហិរញ្ញវត្ថុ។ ស្ថាប័ន ហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ និងធនាគារកណ្តាលនានានៅលើពិភពលោកបានដាក់ចេញនូវគំនិត ដូចផ្តើមផ្សេងៗ ក្នុងការអភិវឌ្ឍវិស័យហិរញ្ញវត្ថុប្រកបដោយភាពធន់ និងអាចចូលរួមក្នុង ការកៀរគរហិរញ្ញប្បទាន សម្រាប់សកម្មភាពទប់ទល់នឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។ ដូចនេះ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជានឹងចូលរួមចំណែកបង្កើតឱ្យមានយន្តការគាំទ្រ និងប្រព័ន្ធអេកូឡូស៊ី ចាំបាច់ ដើម្បីជំរុញហិរញ្ញវត្ថុប្រកបដោយចីរភាព និងសកម្មភាពជាសារវន្តក្នុងការការពារ ហានិភ័យបណ្តាលមកពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ តាមរយៈការបង្កើតផែនទីមគ្គុទេសក៍ ប្រព័ន្ធរដ្ឋករសាស្ត្រ និងយន្តការរាយការណ៍សម្រាប់ហិរញ្ញប្បទានប្រកបដោយចីរភាព ព្រមទាំងលើកកម្ពស់ការកសាងសមត្ថភាព និងចំណេះដឹងដល់ប្រព័ន្ធធនាគារនិងភាគីពាក់ព័ន្ធ និងពង្រឹងក្របខណ្ឌវាយតម្លៃនិងការពារហានិភ័យបណ្តាលមកពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ របស់គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ។

**៩/-ការលើកកម្ពស់ប្រតិបត្តិការសាខាធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា៖** ខ្ញុំសូមវាយតម្លៃខ្ពស់ ចំពោះការពង្រឹងប្រតិបត្តិការនៅតាមបណ្តាសាខាធនាគារជាតិនៃកម្ពុជារាជធានី-ខេត្ត ក្នុង ការរួមចំណែកគ្រប់គ្រងចរាចរណ៍សាច់ប្រាក់ នៅក្នុងប្រព័ន្ធធនាគារឱ្យកាន់តែមានប្រសិទ្ធភាព សំដៅគាំទ្រការអភិវឌ្ឍវិស័យហិរញ្ញវត្ថុនិងសកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ចក្នុងតំបន់។ ខ្ញុំសូមស្នើឱ្យ សាខាទាំងអស់បន្ត៖ i/-លើកកម្ពស់គុណភាពសេវាជូនមន្ទីរ-អង្គភាពរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល និង គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ ជាពិសេសការទទួលនិងការបើកសាច់ប្រាក់និងការគ្រប់គ្រង គណនី និងការប្តូរក្រដាសប្រាក់រៀលចាស់ ទក់ រហែក ជូនដល់សាធារណជន ii/-ពង្រឹង កិច្ចសហប្រតិបត្តិការជាមួយមន្ទីរ-អង្គភាព ក្នុងការអនុវត្តមុខងារ-ភារកិច្ចប្រកបដោយ ប្រសិទ្ធភាពខ្ពស់ ជាពិសេសការរួមចំណែកអនុវត្តការកែទម្រង់ហិរញ្ញវត្ថុសាធារណៈរបស់



រាជរដ្ឋាភិបាល iii/-ពង្រឹងការផ្តល់ព័ត៌មានអំពីការប្រើប្រាស់សេវាហិរញ្ញវត្ថុតាមប្រព័ន្ធទូរសព្ទ ហាតហ្គាញ (Hotline) iv/-ចូលរួមចំណែកតាមដានស្ថានភាពសេដ្ឋកិច្ចនៅតាមបណ្តារាជធានី- ខេត្តនីមួយៗ និង v/-លើកកម្ពស់ការប្រើប្រាស់ប្រាក់រៀលឱ្យកាន់តែទូលំទូលាយ។ នាថ្ងៃខាងមុខ យើងក៏មានផែនការពង្រីកបណ្តាញសាខាធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា នៅតាមបណ្តាខេត្តមួយចំនួន ដូចជា ខេត្តមណ្ឌលគិរី ខេត្តព្រះវិហារ និងត្បូងឃ្មុំ ជាដើម ដើម្បីរួមចំណែកអភិវឌ្ឍសេដ្ឋកិច្ច នៅតាមបណ្តាខេត្តទាំងនោះឱ្យបានកាន់តែប្រសើរ។

**១០/-ការគ្រប់គ្រងនិងបណ្តុះបណ្តាលធនធានមនុស្ស៖** ការអភិវឌ្ឍធនធានមនុស្ស គឺជាការងារអាទិភាពដ៏សំខាន់ ដែលយើងត្រូវអនុវត្តជាប្រចាំ ដើម្បីពង្រឹងប្រសិទ្ធភាពនៃ ការបំពេញមុខងារ-ភារកិច្ចរបស់ធនាគារកណ្តាល ស្របតាមការរីកចម្រើននៃវិស័យសេដ្ឋកិច្ចនិង ហិរញ្ញវត្ថុកម្ពុជា ការកើនឡើងនៃសមាហរណកម្មទៅក្នុងតំបន់ និងនវានុវត្តន៍យ៉ាងឆាប់រហ័ស នៃបច្ចេកវិទ្យាហិរញ្ញវត្ថុ។ ខ្ញុំសូមកោតសរសើរចំពោះកិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងរបស់មន្ត្រីបុគ្គលិក យើងដែលបានអភិវឌ្ឍចំណេះដឹងជាលំដាប់ ទាំងជំនាញឯកទេសនិងជំនាញផ្សេងៗទៀត ដើម្បីពង្រឹងគុណភាពនិងប្រសិទ្ធភាពការងារ ជាពិសេសក្នុងយុគសម័យឌីជីថល។ ខ្ញុំសូម ស្នើឱ្យបន្តពង្រឹងយន្តការអភិវឌ្ឍចំណេះជំនាញថែមទៀត និងលើកទឹកចិត្តមន្ត្រីបុគ្គលិក ខិតខំអភិវឌ្ឍសមត្ថភាព ដើម្បីសម្រួលដល់ការបំពេញការងារឱ្យបានល្អប្រសើរ។

**១១/- ការលើកកម្ពស់មណ្ឌលសិក្សាបច្ចេកទេសធនាគារ៖** ក្នុងរយៈពេលបីទសវត្សរ៍ កន្លងមកនេះ មណ្ឌលសិក្សាបច្ចេកទេសធនាគារ បានដើរតួនាទីយ៉ាងសកម្មក្នុងការកសាង ធនធានមនុស្សផ្នែកជំនាញបច្ចេកទេសធនាគារ សម្រាប់បម្រើការអភិវឌ្ឍនៃវិស័យធនាគារ នៅកម្ពុជា ដោយសិស្ស-និស្សិតបញ្ចប់ការសិក្សាភាគច្រើនបានបម្រើការងារទាំងនៅធនាគារ កណ្តាល គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ ក៏ដូចជាក្រសួង-ស្ថាប័ន និងក្រុមហ៊ុនផ្សេងៗ។ បច្ចុប្បន្ន អគារសិក្សារបស់មណ្ឌលសិក្សាបច្ចេកទេសធនាគារក៏ត្រូវបានសាងសង់ឱ្យកាន់តែ ទំនើប និងធំទូលាយ ស្របតាមការរីកចម្រើននៃសេដ្ឋកិច្ច និងស្តង់ដារនៃការអប់រំ។ នាពេល ខាងមុខ មណ្ឌលសិក្សាបច្ចេកទេសធនាគារនឹងអាចប្រែក្លាយជាវិទ្យាស្ថាន ដែលផ្តល់ការអប់រំ កម្រិតបរិញ្ញាបត្រ និងបរិញ្ញាបត្រជាន់ខ្ពស់ ឬកម្រិតសមមូល ដើម្បីបន្តពង្រឹងសមត្ថភាពជំនាញ ក្នុងវិស័យធនាគារ ដែលឆ្លើយតបនឹងការរីកចម្រើននៃប្រព័ន្ធធនាគារ ក៏ដូចជាសមាហរណកម្ម ក្នុងតំបន់។ ក្នុងទិសដៅនេះ ខ្ញុំសូមស្នើឱ្យមណ្ឌលសិក្សាបច្ចេកទេសធនាគារត្រូវបន្តអភិវឌ្ឍ

កម្មវិធីសិក្សា លើកកម្ពស់គុណភាពសិក្សាស្រាវជ្រាវ និងបង្កើនទំនាក់ទំនងជាមួយបណ្តាញ គ្រឹះស្ថានអប់រំទាំងក្នុងនិងក្រៅប្រទេស។

**១២/-ការងារសមាគមមន្ត្រីបុគ្គលិកធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា៖** ខ្ញុំសូមវាយតម្លៃខ្ពស់ចំពោះ សមាគមមន្ត្រីបុគ្គលិកធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ដែលបានរួមចំណែកសម្រាលទុក្ខលំបាករបស់ សមាជិក និងគ្រួសារសមាជិក ដោយបានពង្រឹងសាមគ្គីភាពនិងភាគរភាព ក្រោមយន្តការ ជួយគ្នាទៅវិញទៅមក។ ជាថ្មីម្តងទៀត ខ្ញុំក៏សូមអបអរសាទរចំពោះការជ្រើសរើសប្រធាន និងគណៈដឹកនាំសមាគមថ្មី នៅក្នុងមហាសន្និបាតសមាគមបុគ្គលិកធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា នាព្រឹកនេះ។ ខ្ញុំមានជំនឿយ៉ាងមុតមាំថា សមាគមបុគ្គលិកធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា នឹងបន្ត បេសកកម្មរបស់ខ្លួន ប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព ហើយក៏សូមស្នើឱ្យសមាគមបន្តយកចិត្តទុកដាក់ ក្នុងការធ្វើឱ្យប្រសើរឡើងនូវលក្ខខណ្ឌនៃការផ្តល់ប្រាក់ឧបត្ថម្ភ ស្របតាមស្ថានភាពនិង តម្រូវការជាក់ស្តែង និងប្រើប្រាស់មូលនិធិរបស់សមាគមប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព និង ចំគោលដៅ។ គួររំលេចថា មន្ត្រីបុគ្គលិក និងសមាជិកគ្រួសារជាច្រើន បានស្ម័គ្រចិត្តទិញ ធានារ៉ាប់រងសុខភាពទៅតាមជម្រើសផ្សេងៗ ក្រោមការសម្របសម្រួលរបស់ធនាគារជាតិ នៃកម្ពុជា ជាមួយក្រុមហ៊ុនធានារ៉ាប់រង។ ការទទួលសេវាធានារ៉ាប់រងនេះ ក៏បាននិងកំពុង បំពេញបន្ថែមលើយន្តការឧបត្ថម្ភរបស់សមាគម ជាពិសេសដើម្បីជួយសម្រាលការចំណាយ លើការឈឺថ្កាត់ធ្ងន់ធ្ងរ។

**១៣/-ការពង្រឹងតួនាទីរបស់សារមន្ទីរសេដ្ឋកិច្ចនិងរូបិយវត្ថុ ព្រះស្រីល្បសានវ្យែន (ស.ស.វ)៖** សារមន្ទីរ ស.ស.វ បានចូលរួមចំណែកយ៉ាងសំខាន់ដល់ការលើកកម្ពស់ចំណេះដឹងផ្នែក ប្រវត្តិសាស្ត្រ សេដ្ឋកិច្ច និងរូបិយវត្ថុ សម្រាប់សិស្សានុសិស្ស សាធារណជន និងភ្ញៀវទេសចរ អន្តរជាតិ។ ខ្ញុំសូមស្នើឱ្យបន្តពង្រឹងការកែលម្អខ្លឹមសារនៃព័រណ៍ និងបង្កើតជាកម្មវិធីទស្សនា របស់សិស្ស និស្សិត ក្រោមការជួយឧបត្ថម្ភនានា។ ឆ្លៀតក្នុងឱកាសនេះ ខ្ញុំក៏សូមជូនដំណឹង ផងដែរថា ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាក្រោងនឹងបើកដំណើរការសារមន្ទីរសេដ្ឋកិច្ចនិងរូបិយវត្ថុ នៅខេត្តបាត់ដំបង និងសារមន្ទីរបង្ហាញពីដំណើរទស្សនកិច្ចរបស់ព្រះបាទអង្គខ្នងនៅប្រទេស បារាំង នៅខេត្តកំពត នាឆ្នាំ២០២៥ខាងមុខ។

**១៤/- ការផ្សព្វផ្សាយនិងទំនាក់ទំនង៖** នៅក្នុងសម័យដែលការទទួលបានព័ត៌មាន មានភាពកាន់តែទូលំទូលាយនិងងាយស្រួល យើងម្នាក់ៗអាចរងគ្រោះឬបង្កគ្រោះ ដោយ

មិនដឹងខ្លួនពីការបំពុលព័ត៌មាន។ ទន្ទឹមនេះ យើងក៏អាចចូលរួមយ៉ាងសកម្មផងដែរក្នុង ការពង្រឹងការយល់ដឹងរបស់សាធារណជន តាមរយៈការចូលរួមមានមតិ និងបកស្រាយ ទៅតាមជំនាញរបស់ខ្លួន ក្នុងករណីដែលមានព័ត៌មានមិនពិត ឬបោកប្រាស់ណាមួយកើតឡើង ចំពោះធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា។ ក្នុងន័យនេះ ខ្ញុំសូមស្នើសុំឱ្យមន្ត្រីបុគ្គលិកគ្រប់លំដាប់ថ្នាក់ ប្រធាននាយកដ្ឋាននិងអង្គភាពក្រោមឱវាទ ដូចខាងក្រោម៖

i/- លើកកម្ពស់អក្ខរកម្មបច្ចេកវិទ្យាឌីជីថលតាមរយៈការពង្រឹងសមត្ថភាពប្រើប្រាស់ ប្រព័ន្ធព័ត៌មានវិទ្យានិងទូរគមនាគមន៍ ក៏ដូចជាឧបករណ៍ឌីជីថលនានា

ii/- ចែករំលែកនៅក្នុងបណ្តាញសង្គមនូវព័ត៌មានណាដែលមានផលប្រយោជន៍ ជាពិសេស ពាក់ព័ន្ធនឹងវិស័យធនាគារ។ កន្លងមក ខ្ញុំសង្កេតឃើញថាមន្ត្រីបុគ្គលិកយើងមិនសូវ មានការចែករំលែកព័ត៌មាននេះទេ ដែលទាមទារឱ្យមានការចូលរួមកាន់តែសកម្ម បន្ថែមទៀត និង

iii/- រួមចំណែកការពារទិន្នន័យរបស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាតាមរយៈការប្រើបណ្តាញ សង្គម ដោយការទទួលខុសត្រូវ និងគ្រប់គ្រងទិន្នន័យឱ្យមានសុវត្ថិភាពជាដើម។ ទន្ទឹមនេះ ខ្ញុំសូមលើកទឹកចិត្តឱ្យគ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុបន្តវិនិយោគលើ ហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធ ក៏ដូចជាធនធានមនុស្ស ដើម្បីពង្រឹងការការពារសន្តិសុខសាយប័រ និងព័ត៌មានអតិថិជន។

- គណៈអធិបតី
- ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា ជាទីមេត្រី!

ខ្ញុំសូមស្នើឱ្យគ្រប់នាយកដ្ឋាននិងអង្គភាពក្រោមឱវាទទាំងអស់ ត្រូវបន្តពង្រឹងវិន័យនិង បទបញ្ជាផ្ទៃក្នុងឱ្យបានខ្ជាប់ខ្ជួន ព្រមទាំងលើកកម្ពស់កិច្ចសហការល្អ សំដៅធានាឱ្យបាននូវ គុណភាពនិងប្រសិទ្ធភាពការងារ។ គួរបញ្ជាក់ថា ប្រព័ន្ធគ្រប់គ្រងវត្តមានមន្ត្រីបុគ្គលិក តាមរយៈការស្តេនមុខ (Face Attendance) ជាមួយនឹងឧបករណ៍ស្តេនមុខដែលបានបំពាក់ នៅតាមច្រកចេញ-ចូលនៃអគារធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាទាំងអស់ ត្រូវបានដាក់ឱ្យអនុវត្ត ចាប់តាំងពីដើមឆ្នាំ២០២៤នេះមក ក្នុងគោលដៅពង្រឹងវិន័យ សុវត្ថិភាព និងប្រសិទ្ធភាព ការងាររបស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ព្រមទាំងប្រើប្រាស់ជាមូលដ្ឋានក្នុងការវាយតម្លៃលក្ខណៈ សម្បត្តិរបស់មន្ត្រីបុគ្គលិកផងដែរ។

ជារួម ខ្ញុំជឿជាក់ថា សមាជិក-សមាជិកានៃអង្គសន្និបាតរបស់យើងពិតជាភ្ជាប់បាននូវ ខ្លឹមសារសំខាន់ៗនៃលទ្ធផលនិងទិសដៅការងារ ដែលបានលើកឡើងក្នុងអង្គសន្និបាតយើង។ ខ្ញុំក៏សូមថ្លែងការរកោតសរសើរដល់មន្ត្រីបុគ្គលិកយើង ដែលអនុវត្តភារកិច្ចប្រកបដោយ ការទទួលខុសត្រូវខ្ពស់ និងមានភាពជាម្ចាស់លើការងារ ព្រមទាំងបានរក្សាសាមគ្គីភាព ជាប្រពៃណីក្នុងនាមជាសមាជិកគ្រួសារតែមួយ។

ឆ្លៀតក្នុងឱកាសនេះ ខ្ញុំសូមថ្លែងអំណរគុណយ៉ាងជ្រាលជ្រៅបំផុតចំពោះ ឯកឧត្តម ទេសាភិបាល កិត្តិយស ដែលបានខិតខំដឹកនាំធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា និងរួមចំណែកកសាង សមិទ្ធផលជាច្រើនក្នុងប្រព័ន្ធធនាគារ ដោយបានឆ្លងកាត់ដំណាក់កាលលំបាកៗនិងវិបត្តិ សកលជាច្រើន និងការផ្លាស់ប្តូរជាបន្តបន្ទាប់ រហូតមានការអភិវឌ្ឍវិកចម្រើនរឹងមាំ មកដល់ បច្ចុប្បន្ននេះ។

ខ្ញុំសូមផ្តាំផ្ញើដល់មន្ត្រីបុគ្គលិកយើងទាំងអស់ ដូចអ្វីដែលឯកឧត្តម ទេសាភិបាល កិត្តិយស តែងតែរំលឹកដាស់តឿនជារៀងៗ ឱ្យបន្តដុះខាត់ចំណេះដឹងនិងសមត្ថភាព ជាប់ជាប្រចាំ ព្រមទាំងខិតខំបំពេញមុខងារនិងភារកិច្ចរបស់ខ្លួនប្រកបដោយស្មារតីទទួល ខុសត្រូវខ្ពស់ មានភាពស្មោះត្រង់ និងមានសាមគ្គីភាពល្អប្រសើរ។ ខ្ញុំសង្ឃឹមយ៉ាងមុតមាំថា មន្ត្រីបុគ្គលិកយើងគ្រប់លំដាប់ថ្នាក់ នឹងបន្តរួមចំណែកសម្រេចបានសមិទ្ធផលថ្មីៗបន្ថែមទៀត សម្រាប់ការរួមចំណែករក្សាស្ថិរភាពម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ចនិងហិរញ្ញវត្ថុ និងការរីកចម្រើននៃប្រព័ន្ធ ធនាគារនៅកម្ពុជា ប្រកបដោយភាពរឹងមាំ និងបរិយាបន្ន ដែលផ្តល់ជាបរិស្ថានអំណោយផល ដល់ការអនុវត្តយុទ្ធសាស្ត្របញ្ជាកោណរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល។

ជាទីបញ្ចប់ នៅក្នុងឆ្នាំថ្មី២០២៤នេះ ខ្ញុំសូមជូនពរចំពោះ ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា ដែលបានអញ្ជើញចូលរួមក្នុងអង្គសន្និបាត សូមជូនប្រទះ នូវពុទ្ធពរទាំងបួនប្រការ គឺ អាយុ វណ្ណៈ សុខៈ ពលៈ កុំបីឃ្លៀងឃ្លាតឡើយ។

**ខ្ញុំសូមប្រកាសបិទអង្គសន្និបាតរបស់យើងជាស្ថាពរ។**

**សូមអរគុណ!**